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Acta de la sessió del Consell de Barri de les Corts 

 

A Barcelona, a les 18 h del dia 19 de desembre de 2023, es fa la sessió del Consell de Barri de les 

Corts al Saló de Plens del Districte (Plaça Comas, 18). 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President: Regidor del Districte de les Corts: David Escudé 
 
Vicepresidència: absència  
 
Consellera del Barri de les Corts: Mireia Garrido 
 
Gerent del Districte de les Corts: Yolanda Hernández 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen els següents consellers i conselleres: 

 

Mario F Campelo, ERC 
Maria Asunción Gonzalez Mestre, Junts 
Joaquim De Gispert, Junts  
Xavier Cañigueral, PP 
Ivan Condés, Junts 
Irene Morales (consellera tècnica) 
 
Hi assisteixen 25 persones (9 dones i 16 homes). 
 
La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 

l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona. 

Es presenta la Sra. Mireia Garrido, consellera del barri de Les Corts. Demana que les intervencions 

no s’estenguin massa. Dóna inici al Consell de Barri de les Corts.  

1.- Aprovació de l’acta anterior 

Es dona per aprovada. 

2.- Informe del Regidor del Districte de les Corts Sr. David Escudé. 

Presenta a la Sra. Yolanda Hernández, gerent de districte. 



 
 

 

 

 

Comenta l’èxit absolut de la Festa Major de Les Corts i de la trobada anual de l’Espai d’Inclusió de 

Les Corts. També comenta les activitats de nadal a Les Corts. Explica, així mateix, les activitats per a 

gent més jove “Juguem a les places”. 

Comenta la revisió que s’ha fet de les 224 palmeres del districte per part de Parcs i Jardins. Se n’han 

tallat 17. 

Comenta el tema de les Cristalleries Planells. S’han fet sessions informatives, atenció personalitzada 

en assessorament laboral als joves i el punt de defensa laboral. 

Comissió de seguiment de l’estat de desratització. Les queixes sobre rates les gestiona l’equip de 

control de plagues de l’Ajuntament. A octubre-novembre del 2023 es va planificar una inspecció i 

posterior tractament a la Colònia Castell i també al desembre a Plaça Les Corts, carrer Batista i Roca 

i Plaça Sol de Baix. 

Obres al barri finalitzades.  

- Nou Espai Jove Ca La Panarra. La inauguració total serà per finals de gener 

- Vorera banda muntanya de la Travessera de Les Corts entre el carrer Les Corts i Gran Via de 

Carles III. 

- Repavimentació de la Plaça del Sol de Baix i entorns. 

- Renovació del paviment i impermeabilització de la Plaça Caba. 

- Pacificació del carrer Vallespir entre Can Bruixa i Travessera de Les Corts. 

- Reforma del local municipal del carrer Morales 12-18. 

- Arranjament de la vorera del carrer Numància entre Parc de Les Corts i Marquès de 

Sentmenat, banda Besòs. 

Obres en execució. 

- Pavelló de l’Illa. Tot va segons el calendari previst 

- Jardins de Clara Campoamor. La plantació d’arbres i herbàcies es veu afectada per la 

situació de sequera. La resta de la planificació va conforme al previst. 

- Carrer Galileu. Finalització prevista d’aquí un any 

- Jardins de la Colònia Castells. Les obres s’han endarrerit per diversos motius. Esperen fer la 

reobertura després del Nadal. 

- Remodelació carrer Europa entre Doctor Ibáñez i Gandesa. La 1a fase s’iniciarà a primers d’ 

abril del 2024 i es preveu que duri 6 mesos 



 
 

 

 

 

- Senyalització de l’antic perímetre de la presó de dones de Les Corts. La 1a fase ja estava 

completada. La següent fase es farà l’any vinent. 

- Urbanització del carrer Loreto. Està a punt de finalitzar. 

- Reubicació del Centre Cívic de Can Déu. En una setmana es podrà finalitzar l’obra. 

- Jardins de Sant Joan de Déu. L’inici d’obres està previst pel gener. En nou mesos ha d’estar 

enllestida. 

3.- Retorn de la taula de salut de Les Corts 

Intervé la Sra. Núria Bosch en nom del Grup Motor de Comunitària CAPIBE per presentar els 

Resultats de la Jornada de Priorització del Districte de Les Corts. En aquesta jornada s’avaluen les 

principals necessitats del barri en termes de salut amb l’objectiu d’identificar els problemes de salut 

que afecten a una població determinada. Es va generar una graella amb informació quantitativa i 

qualitativa i es van identificar 21 necessitats. L’objectiu era que els veïns i veïnes del barri 

assenyalessin d’aquestes 21 les prioritàries. La votació es va dur a terme durant les festes de la 

primavera en el transcurs d’una setmana de forma analògica i digital. 

En total van participar 671 persones. En els primers llocs es van assenyalar aquestes prioritats: 

- Millorar l’accés als Serveis Sanitaris públics (proximitat i demora per l’accés als 

especialistes) 42% 

- Augmentar la difusió dels recursos del barri 38% 

- Millorar l’accés als habitatges (preus elevats, millorar informació de com accedir als 

recursos) 38% 

- Dèficit de residències i centres de dia públics 35% 

- Contaminació acústica, trànsit i sensibilitat electromagnètica (antenes, productes 

químics...) 30% 

- Millorar la xarxa comunitària en persones amb solitud i aïllament 25% 

El Grup Motor no té les competències necessàries per abordar tots aquests punts. Des de la Taula 

de Salut del districte s’intentarà abordar la difusió de recursos del barri i el benestar emocional i 

traslladar les altres necessitats al districte i a l’Ajuntament. El que es farà a partir d’aquí és 

dissenyar l’abordatge i avaluar aquests punts mirant de crear noves iniciatives o donant més 

múscul a les ja existents. 

4.- Elecció de la Comissió de Seguiment i la vicepresidència del Consell de Barri 

 



 
 

 

 

 

Intervé la Sra. Eva Albadalejo, tècnica de la Direcció de Democràcia Activa. Explica que la Comissió 

de Seguiment és el grup que es reuneix uns dies abans del Consell de Barri i les seves funcions són: 

- Elaborar l’ ordre del dia del Consell de Barri 

- Fer el seguiment dels temes plantejats pel Consell de Barri 

- Fer el seguiment dels principals projectes en marxa al barri 

- Elevar l’acord del Consell de Barri per incloure un punt a l’ordre del dia del plenari del 

Districte 

- Convocar sessions i taules de treball per treballar assumptes que s’han  de sotmetre a 

l’aprovació del Consell de Barri 

Formen part de la Comissió de Seguiment: 

- Representants de la direcció política i tècnica del districte 

- Un conseller o consellera de districte de cada grup municipal 

- Persones representants d’entitats del barri 

- Ciutadans o ciutadanes a nivell individual 

Les sessions de la Comissió de Seguiment són públiques, tot i que només tenen dret a vot les 

persones que en són membres. Es convoca almenys 15 dies abans de la celebració del Consell de 

Barri. 

Com es renova la Comissió de Seguiment: 

- Fase 0. Presentació del procés. Consell de Barri 19/12/2023 

- Fase 1. Presentació de candidatures. Fins a 3 dies abans de la Comissió de Seguiment del 

Consell de Barri. Cal estar registrat a decidim.barcelona 

- Fase 2. Confirmació de candidatures. Comissió de Seguiment 1r semestre 2024. 

- Fase 3. Votació de candidatures. 1r semestre 2024. Aprovació per majoria simple dels vots 

emesos. 

Funcions de la vicepresidència: 

-Proposar la convocatòria del Consell de Barri o de la Comissió de Seguiment 

-Assistir a la presidència 

 1. Fer de nexe entre l’administració i el veïnat 

 2. Moderar el debat al Consell de Barri 



 
 

 

 

 

 3. Vetllar pel seguiment i el retorn dels acords i les interpel•lacions realitzades 

 4. Vetllar per la inclusió de punts a l’ordre del dia del Consell de Barri i la Comissió de Seguiment. 

El procediment per a la renovació de la vicepresidència és exactament el mateix que per la Comissió 

de Seguiment. 

La Sra. Eva Albadalejo fa una crida a totes les entitats, veïns i veïnes del barri perquè presentin les 

seves candidatures. 

5.- Pla Escolar Clima Barcelona 

Intervé el Sr. Ivan Balmanya. El que pretén el pla és millorar la ventilació dels centres escolars  de 

competència municipal amb unes sondes de CO2 que detecten quan l’aire està viciat  i climatitzar 

169 centres escolars. 

Les directrius principals són utilitzar energies renovables com la solar fotovoltaica i aplicar un 

sistema tèrmic integral als edificis, domotitzat, adaptable i automàtic. Això s’aplicarà a través d’ una 

renovació de l’aire centralitzada amb equip de coberta i distribució per conductes i d’un confort 

tèrmic amb bomba de calor (equips d’aerotèrmia per a fred i calor i sistemes de sonda de CO2 que 

detectin la qualitat de l’aire i activin la renovació de l’aire). Es preveu destinar 100 milions fins al 

2029. En el proper 2024 l’escola designada serà l’Anglesola. 

Una veïna demana que s’inclogui la conclusió del Districte amb la quota d’escoles que es poden 

atendre. 

Respon la Sra. Mireia Garrido dient que és un tema que depèn del Consell d’Educació de Barcelona i 

del Consorci. 

6.- Pla Endreça 

Intervé la gerent, Sra. Yolanda Hernández.  

El Pla Endreça planteja la reorganització dels serveis públics de Barcelona. Explica que a Barcelona 

hi ha 4621 persones treballant en el servei de neteja, 144 milions de despesa en manteniment, 

3403 agents de la Guàrdia Urbana i 191321 actuacions d’inspecció en els àmbits de l’espai públic i la 

convivència.  

Pel que fa a l’espai públic explica que hi ha hagut durant el 2023, 3700 activitats que intensifiquen 

l’ús de l’espai públic, 64444 pintades netejades i 15814 denúncies. 

Es plantegen com a àrees de millora: 

- Visió global de l’espai públic 

- Resultats insatisfactoris de la valoració ciutadana malgrat els recursos abocats 



 
 

 

 

 

- Aportar més recursos al manteniment davant el creixement d’inventaris i usos intensius de 

l’espai públic 

- Impulsar el paper de l’autoritat fent ús de la potestat sancionadora 

- Fer ús d’eines de control i reforçar les inspeccions 

Els àmbits d’actuació són: 

- Coresponsabilitat: Persones, sensibilització, acords cívics 

- Autoritat: Inspecció, control 

- Servei: Neteja, manteniment 

La tipologia de les actuacions del Pla Endreça es: 

- Ordinàries de cura i manteniment de la qualitat de l’espai públic: Mono operadora habitual, 

reactives (incidències) i proactives (manteniment), planificades i habituals (periodicitat variable), 

catàleg de serveis. Es realitzen al llarg de l’any. 

- Extraordinàries de millora de la qualitat de l’espai públic: Multi operadors no regulars, 

proactives, servei extra planificat, pla manteniment integral i reforç del manteniment ordinari. Es 

duran a terme del 2024 al 2026. 

- Focus i coordinades (màxim d’operadores i mínim de temps) (territorials o temàtiques): 

Tots els operadors implicats, proactives, planificades, campanyes específiques (multi inspecció i 

temàtiques). Revisable semestralment. 

Els eixos d’actuació seran: Autoritat i convivència, serveis urbans, mobilitat, dimensió social, 

actuacions urbanes i edificis, animals, mitjans, governació i pressupostos. 

Es crea una Comissió d’ espai públic i esdeveniments coordinada amb la Taula de Policia 

Administrativa i les Taules d’ Espai Públic i Convivència amb les quals es tractaran tots aquests 

temes. 

El calendari del Pla Endreça és: 

- Fase 0 de juliol a octubre 2023. Accions operatives immediates 

- Fase 1 d’octubre 2023 a març 2024. Modificació ordenança de civisme i convivència. Nova 

oficina Pla Endreça Barcelona 

- Fase 2 d’abril 2024 en endavant. Plans de manteniment integral, reforç de la coordinació, 

avaluació dels resultats. 

El pressupost pel desplegament ordinari serà de 550 milions pel 2024 i de 435 milions al llarg de tot 

el mandat. 



 
 

 

 

 

Una veïna pregunta si el pla contempla tots els fils de les telefòniques i les antenes. 

La gerent Sra. Yolanda Hernández contesta que s’està preparant un pla d’inspecció que començarà 

el gener del 2024. 

La mateixa veïna planteja si existeix la possibilitat que s’alineïn totes les tapes de servei aprofitant 

les diverses obres que duen a terme les diferents proveïdores. 

El regidor Sr. David Escudé respon que a l’Ajuntament hi ha una oficina específica que s’encarrega 

de coordinar tots els operadors. 

7.- Torn obert de paraula 

1ª intervenció. La Sra. Teresa Montoliva planteja la necessitat d’una reunió perquè considera que el 

reallotjament de l’expropiació de la Colònia Castells no s’està fent bé. 

El regidor Sr. David Escudé contesta que en breu tindrà notícies de la convocatòria d’aquesta 

reunió. 

2ª intervenció. La Sra. Gelet subscriu la petició de reunió de la Sra. Teresa Montoliva. Pregunta si 

s’han realitzat la visita a Montnegre 46 i les obres d’apuntalament a Can Capellanet. Pregunta 

també sobre les obres del carrer Bordeus,  la situació de la Placeta del Carme i les rates. 

El regidor Sr. David Escudé contesta que la visita està prevista i que es farà un informe tècnic que 

ajudi a prendre una decisió sobre les obres a realitzar. 

La gerent Sra. Yolanda Hernández comenta que s’estudiaran les possibles millores a fer a la Placeta 

del Carme. Pel que fa al carrer Bordeus comenta que només es perdran 15 places de pàrquing. La 

Sra. Gelet demana que abans de l’inici de les obres es faci una trobada veïnal. La Sra. gerent 

Yolanda Hernández proposa fer un monogràfic sobre aquestes obres en el proper Consell de Barri. 

Pel que fa a Can Capellanets comenta que s’està treballant en un projecte base d’apuntalament i 

conservació i que Parcs i Jardins ha fet una intervenció en els arbres catalogats i la conservació dels 

mateixos. 

3ª intervenció. Intervé la Sra. Mari Carmen López. Viu a l’ avinguda Sarrià entre avinguda Josep 

Tarradelles i Travessera de les Corts i es queixa que els parterres estan plens de fulles seques. 

El regidor Sr. David Escudé comenta que estem vivint uns episodis extraordinaris i difícils de 

preveure de sequera i ventades que fan que caiguin més fulles. Pren nota de la seva queixa per 

passar-la a la contracta de neteja. 

4ª intervenció. La Sra. Antònia Canal es queixa del soroll que fa de matinada (entre les 02:00 i les 

03:00) el servei de recollida de mobles. 

El regidor Sr. David Escudé contesta que la recollida es fa de matinada per fer-la compatible amb la 

mobilitat. Demanarà a la contracta que dipositin els mobles amb més tacte. 



 
 

 

 

 

5ª intervenció. La Sra. Núria Seguí demana si al barri hi ha algun pla de recuperació d’interior 

d’illetes, sobretot en els casos d’illes amb activitat que generen contaminació acústica, fums, etc. 

Contesta el regidor Sr. David Escudé que hi ha un pla de recuperació d’interiors d’illes però no en 

concret del Districte de les Corts. Comenta que hi ha un estudi dels metres quadrats d’illes interiors 

i el que suposaria de recuperació de verd urbà sense afectar la mobilitat i que li poden fer arribar 

per correu electrònic. 

6ª intervenció. El Sr. Calvo demana que la duració dels semàfors sigui més llarga perquè no donen 

temps a travessar els carrers. Demana també que es revisi la coordinació dels semàfors ja que 

segons el seu parer, engegar i parar contínuament el cotxe genera més contaminació. Es queixa de 

que existeixi un carrer a nom de Sabino Arana, un personatge que va dir que el cervell de les dones 

era més petit que el dels homes. 

Respon el regidor Sr. David Escudé que els semàfors el que busquen és alentir el pas dels vehicles 

per a protegir els vianants. Pel que fa al carrer Sabino Arana, comenta que és un tema que no es 

pot tractar al Consell de Barri però que farà extensiva la seva petició al nomenclàtor. 

7ª intervenció. Un veí es queixa dels talls de llum. Demana que l’Ajuntament faci un seguiment del 

problema amb Endesa per a trobar una solució. 

Respon la gerent Sra. Yolanda Hernández. S’està treballant amb Endesa i es posarà una caixa per 

poder localitzar les averies ràpidament. 

8ª intervenció. El Sr. Daniel Reixach planteja 3 qüestions: 

- Saber la situació dels habitatges d’ús turístic al districte. 

- Demana la cobertura de la Ronda del Mig. 

- Pregunta si s’ha detectat un augment del trànsit al districte. 

El regidor Sr. David Escudé respon que sobre el tema de la cobertura de la Ronda del Mig s’han 

començat a fer estudis. Comenta que la magnitud de l’obra no farà possible la seva realització dins 

del mandat actual. 

La gerent Sra. Yolanda Hernández respon que sobre el tema del trànsit no hi ha cap indicador però 

que poden demanar-lo a Mobilitat. Demana al Sr. Daniel Reixach enviar un correu electrònic per 

poder-li adreçar la informació. 

La consellera Sra. Mireia Garrido dóna per finalitzat el Consell de Barri. 

 

 


